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KARÁCSONY                                   B év     1 – 4 oldal 
 
Olv.: Iz 52,7-10 – Zsid 1,1-6 – Jn 1,1-18 
URUNK SZÜLETÉSE 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket karácsony napján erre az ünnepi szentmisére! Azt hallottuk, hogy a 
nagy határozat kihirdetője ez a Gyermek Jézus, aki születésével és egész életével Isten nagy 
elhatározását jeleníti meg. Mi az Isten határozata? Az, hogy újat kezd velünk, egy új 
lehetőséget biztosít az ember számára. Az új lehetőség mindig ígéretes. Rajtunk múlik, hogy 
tudunk-e élni ezzel a helyzettel, ezzel a lehetőséggel.  

 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Isten új kezdetet ajándékozott nekünk. A megtestesülés titka erről szól. Az ember nagy 
lehetősége, hogy fölismerje ebben a titokban, hogy miről szól az élete. János evangéliumának 
bevezetőjében azt hallottuk, - ezekben a himnikus mondatokban, - hogy csoda volt az, hogy 
az Isten teremtett, csoda az élet, de még nagyobb csoda, hogy az Isten megvált bennünket. 
Megment minket a gonosz hatalmából, hogy az Ő segítségével új életet élhessünk. 
 
Isten szól és az Ige testet ölt! 
Az evangélium bevető sorai az Igéről szólnak: „Kezdetben volt az Ige. Az Ige Istennél volt és 
Isten volt az Ige.” Ez az Ige lett Emberré. Ez az Ige teremtette a világot és ez az Ige váltja 
meg a világot, a Szó, mert az Isten szava életet teremtő Szó. Azt olvassuk a Szentírásban, 
hogy Isten csak szólt és a mindenség meglett.  
 

Az Isten szól és az Ige testet ölt! 
Ezt a két titkot kell valamiképpen összebékíteni a szívünkben, 

ha igazából meg akarjuk érteni, hogy mire is való az élet. 
 

Isten a szeretet és a szeretet nem engedheti meg,  
hogy Isten és ember egymástól elváljon,  
külön úton járjon.  
A Szeretet ezt nem tudja elfogadni!  
A szeretet jegyében csak egy úton lehet járni  
és a megváltás ezért oly nagyon fontos.  

 
Szent Ágoston az Igéről, a kimondott Szóról elmélkedik, ezt a titkot feszegeti, hogy amikor ez 
a kimondott Szó Emberré lesz, Isten Fiává lesz, akkor minden megújul.  Ágoston azt mondja:  
 

„A nyelvezet az Ember, akiben megszólal az Isten, 
akiben kifejezi magát az Isten.” 
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 Jézus Krisztus megmutatja, hogy milyen az Isten! 
Testvérek! Nagyon fontos, hogy ezt az ágostoni értelmezést megértsük: „A nyelvezet az 

Ember, akiben megszólal az Isten!” Azt hallottuk, akik befogadták, azok hatalmat kaptak arra, 
hogy Isten fiává legyenek. A Fiú az, akinek a misztériumát ünnepeljük karácsonykor, akiben 
az Ige testté lett. A próféták sokféle módon szóltak Istenről, de a Fiú az, aki ezt az Istent 
igazából meg tudja mutatni nekünk. Ő benne ismerjük meg, hogy milyen az Isten. Az Ő 
szavával ismerjük meg, hogy miképpen beszél az Isten. 
 
Nagyon fontos és mindannyian tudjuk, hogy a beszéd kommunikáció. A beszéd arra való, 
hogy közöljünk valamit. Nem azért beszél az ember, hogy a levegőt mozgassa, hanem valamit 
közölni akar az ember. Amikor az ember komolyan gondolja, amit közölni akar, akkor 
valójában önmagát közli. Az ember minden beszédben valamiképpen önmagáról nyilatkozik, 
önmagát fejezi ki és önmagát mutatja meg a másik embernek természetszerűen.  
 

Amikor erről a titokról gondolkodunk, 
hogy Jézus Krisztusban az Isten mutatja meg magát, 
Isten fejezi ki önmagát, akkor ez azért fontos nekünk, 

mert megtudjuk azt, hogy mit akar az Isten! 
 

Mi ez az új, ez a megújítás? Gondoljunk arra, hogy minden egyes bátorító, elfogadó, elismerő 
szó szinte életet jelent. Akihez odafordulnak, akit bátorítanak, az tudja, hogy mit jelent ez. 
Megújul szinte az ember, amikor ezzel találkozik. Karácsony misztériuma ez a megújulás. 
  

Isten az egész mindenséget meg akarja újítani azáltal, hogy mi megújulunk, 
hogy mi befogadjuk az Istent, hogy mi hiszünk Istennek 

és hiszünk abban, hogy Isten segítségével tanúságot tudunk tenni róla. 
 
 
Assisi Szent Ferenc élő Betlehemet rendezett 
Nem egyszerű megérteni ezt a titkot. 800 évvel ezelőtt egy csodálatos valaki egy picinyke 
falucskában élő Betlehemet rendezett. Úgy hívják ezt a falucskát, hogy Grecció. Úgy hívják 
ezt a valakit, hogy Assisi Szent Ferenc. Neki az volt a gondolata, ez foglalkoztatta, hogy 
valamiképpen belelopja az emberek szívébe ezt a titkot. Elhatározta, hogy egy élő Betlehemet 
rendez. Egy gazdálkodótól kért egy tehenet, egy szamarat. Megkeresett egy fiatal anyukát, aki 
éppen akkor szülte meg a kicsi gyerekét. Ezekkel a szereplőkkel megjelent Grecció főterén és 
felolvasta a karácsonyi evangéliumot. Ez az élő Betlehem megérintette az emberek szívét. Ez 
elterjedt szinte az egész világon, Európában mindenképpen. Ezért állítunk Betlehemet. Ezért 
van itt is ez a Teréz nővér által szinte művészien feldíszített kis Betlehemecske.  
 
Mi emberek istenarcú lények vagyunk 
Az embernek szüksége van ezekre az érzelmi hatásokra. Ne szégyelljük. Szent Ferenc jól 
tudta, hogy mennyire fontos a szíveket szólítgatni. János evangéliumának üzenete - ami a mai 
evangéliumban elhangzott – ezt a szent ferenci elgondolást egy olyan megvilágításba helyezi, 
ami a titok közepébe vezet bennünket. Isten mindent meg akar újítani, az egész világot, az 
egész valóságot, mert az, ami történt, az azt jelenti, hogy az ember távol került az Istentől. Az 
Isten ezt nem tudja elfogadni. Karácsony misztériuma erről a nagy kiegyenlítésről szól. Arról 
szól, hogy a Teremtő a teremtmény ember életét éli és ezzel a Teremtő és teremtmény  
egészen közel kerül egymáshoz. Az Isten, a hatalmas Isten a kicsi emberhez. A messze levő, a 
távollevő, a fönt levő Isten közel jön, lejön hozzánk, a mi mindennapi nyomorúságos 
világunkba.  
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Karácsony misztériuma erről a kiegyenlítésről szól,  
mert az Isten nem tudja elfogadni, 
hogy bármi is elválassza - vagyis a gonosz elválassza –  
tőle az embert, mert Ő a szeretet.  

A Szeretet megment, 
a Szeretet magához vonz,  
a Szeretet fölemel  
és az Isten ezt akarja.  

Isten azt akarja, hogy mi emberek rádöbbenjünk arra,  
hogy Isten fiai vagyunk, 
kicsiny lények, véges teremtményei az igaz Istennek,  

 de istenarcú lények vagyunk. 
Isten azt akarja, ahogy szent Ágoston mondotta: 

 
„Az ember a nyelvezet, akiben megszólalhat az Isten.” 
Az ember az a valaki, aki által megnyilatkozik az Isten. 

 
Gondolkodjunk el ezen a titkon. Erről szól ez az ünnep. Vigyázzunk, nehogy félrevezessen 
bennünket ez a sok-sok reklám, ez a sok-sok kínálat, ajánlat, ami megjelenik a világunkban. 
Még csak az se vezessen bennünket félre, hogy eljövünk a templomba, gyermekkori 
emlékeink fölidéződnek és örülünk. Nincs ezzel semmi baj.  
 

De gondoljunk arra, hogy a mellettünk lévőnek a kezét kell megfogni, 
mert Isten akar odafordulni a másik emberhez velünk és általunk. 

Az Isten akarja megszólítani. Az Isten akarja szeretni. 
 
Testvérek, ha egyszer igazából megsejtenénk ezt a titkot, egészen más lenne az életünk, a mi 
egyéni életünk és másmilyenné tudnánk formálni a családjaink életét, a társadalmunkat. Az 
egész világ sorsa megváltozna.  
 

Az Isten ezt akarja. Egy új kezdetet, mert ami elválaszt, az a halál. 
Isten azt akarja, hogy egymásnak ki tudjuk fejezni az ő jóságát, az ő emberszerető jóságát. 

 
+  A M E N  + 

 
 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
Kedves Testvérek! 
Új kezdet! Ez csodálatos! Gondoljunk abba bele, mit hoz ez az embernek bármilyen területen, 
ha ezt komolyan veszi. Isten karácsony ünnepén ezzel ajándékoz meg bennünket. 
Mindannyian tudjuk, hogy amit Isten kínál, az nekünk való. Mindannyian egyet is értünk vele. 
Csak úgy tűnik, hogy nincs bennünk elegendő áldozatkészség ahhoz, hogy megteremtsük 
azokat a feltételeket, elsősorban magunkban, hogy meg is valósuljon ez és boldogok is 
legyünk. Tudjuk, hogy miről van szó. Tudjuk, hogy ez a kívánatos, tudjuk, hogy ez a jövő, 
aztán hajótörést szenved a mi kicsinyes gondolkodásunkon, önzésünkön és szenvedünk. 
Ebben az imádságban kérjük Isten kegyelmét, hogy éljünk az általa fölkínált lehetőséggel. 
 

Mi Atyánk… 
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Szentmise befejezése 
 
Kedves Testvérek! 
Imádkozzunk azért, hogy az Isten által elhozott szabadulás megtapasztalható legyen ezen a 
földön. Ez nem csupán összetett kezek kérdése, hanem olyan emberek erőfeszítése, 
kockázatvállalása, akik az egyéni érdekeik elé helyezik Isten ügyének a szolgálatát. Isten 
általunk van jelen, ez a mai ünnep üzenete. Nem óhaj, vágy, hanem olyan kockázatokat kíván 
tőlünk, amilyen kockázatos volt Jézus földi útja, e világi élete.  
Jézus a megváltó azért, mert ő minden helyzetben, minden körülmények között kitartott e 
mellett az értékrend mellett, még akkor is, ha erre ráment. Mi is rámegyünk, csak nem 
akarunk ekkora áldozatot hozni, pedig ez lenne a belső békénknek is az egyetlen útja. Nincs 
más. Aki mindig megalkuszik, az békétlen ember. Gondolkodjunk sokat ezeken az 
igazságokon. Nagy ajándék ez az ünnep. 2011-ben egészen sajátos üzenete van. 
 
Mindenkinek áldott, szent karácsonyt kívánok ebben a szellemben, hogy próbáljunk új módon 
összetartozni egymással, oly módon, ahogy ezt az Isten nekünk ajándékozza Jézus Krisztus 
által. 
 

+  Á L D Á S  + 
 


